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Protokoll 1/2023 

fört vid Bromma och Hässelby-Vällingby råd för 
funktionshinderfrågors sammanträde tisdagen den 16 maj 
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Övriga närvarande Tarek Abdellatif Ledamot-Org 
Torbjörn Dacke Ledamot-Org 
Therese Lagerman Ledamot-Org 
Edvin Lidén Ledamot-Org 
Annika Symreng Ledamot-Org 
Gull-Britt Lindahl Ledamot-Org 
Kaj Nordqvist Ledamot-Org 
Fredrik Skoglund Avdelningschef 
Magnus Borgsten Avdelningschef 
Malin Lejonqvist Nämndsekreterare 
Frida Samuelsson Tjänsteman 
Bo Westin Tjänsteman 
Åsa Otteklint Tjänsteman 
Zafer Yilmas Tjänsteman 
Karl Jacobsson Tjänsteman 
Tolk 
Tolk 
 

Justerare Kaj Nordqvist, Torbjörn Dacke 
 

Datum för justering 2023-05-22 
 

Paragraf §§1-10 
 

Sekreterare Malin Lejonqvist och Frida Samuelsson 
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§ 1 
Mötets öppnande  

Sammanfattning av ärendet  
Kaj Nordqvist öppnar dagens möte. 
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§ 2 
Godkännande av dagordning  

Sammanfattning av ärendet  
Dagordningen godkänns med tillägg av paragraf 5, tertialrapport 1 
för 2023. 
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§ 3 
Utseende av ordförande och vice ordförande 2023-2026  

Beslut  
Rådet utser Kaj Nordqvist till ordförande för rådet för perioden 
2023-2026. Rådet utser Torbjörn Dacke till vice ordförande för 
rådet för 2023-2026. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Utseende av ordförande och vice ordförande 2023-2026. 
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§ 4 
Utseende av justerare och tid för justering  

Beslut  
Kaj Nordqvist och Torbjörn Dacke justerar dagens protokoll 
måndag 22 maj 2023 kl 12.00. 
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§ 5 
Tertialrapport 1  

Sammanfattning av ärendet  
Information om Stadsövergripande aktiviteter som berör båda 
förvaltningarna; 
Aktiviteter 
  
•Utbildningsnämnden ska i samarbete med arbetsmarknadsnämnden 
och stadsdelsnämnderna utveckla stödet till elever med 
funktionsnedsättningar som går ut gymnasieskola och 
gymnasiesärskola 
Utbildningsförvaltningen har deltagit i dialog med 
arbetsmarknadsförvaltningen och Arbetsförmedlingen gällande 
möjligheterna att förstärka samverkan kring målgruppen. Under året 
kommer en ny övergripande samverkansöverenskommelse mellan 
Stockholms stad och Arbetsförmedlingen att tas fram. 
  
•Socialnämnden ska i samarbete med kommunstyrelsen och 
stadsdelsnämnderna förbereda för en centralisering av hälso- och 
sjukvården inom socialpsykiatrins bostäder med särskild service 
från den 1 januari 2024 
Arbete pågår kring förberedelser för centralisering av hälso-och 
sjukvården inom socialpsykiatrins bostäder med särskild service. 
Under tertial 1 har besök på de 10 boendeenheter genomförts samt 
att ett underlag för kostnadsanalys har tagits fram 
  
•Socialnämnden ska i samarbete med stadsdelsnämnderna samla 
och följa statistik över antal ansökningar, beslut och avslag 
avseende ledsagning/ledsagarservice och biträde av kontaktperson i 
syfte att säkerställa likställighet 
Löper på enligt plan. Manuell statistik förs på förvaltningarna. 
  
•Socialnämnden, äldrenämnden och stadsdelsnämnderna ska i 
samråd med kommunstyrelsen planera för att stadens boenden inom 
äldreomsorg och LSS beredskapslagrar i egen regi för att klara ett 
grundläggande måltidsbehov för brukare och personal under minst 
sju dygn 
Säkerhetsavdelningen, Stadsledningskontoret, beskriver att 
uppdraget inom måltidsberedskap arbetas med i en gemensam 
process. En arbetsgrupp med berörda verksamheter har bildats för 
detta och som under perioden haft regelbundna möten för att 
påbörja planeringen av beredskapslager och 
att sätta formen för genomförandet. Bitr. enhetschefer från 
förvaltningarna deltar i nätverk kring direktiv om att vi ska säkra 7-
dagars livsmedelsförsörjning. Flera verksamheter har redan en 
krislåda som innehåller artiklar för 7-dagars försörjning. 
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Information om vad Bromma stadsdelsförvaltning gjort under T1 
kopplat till programmet för tillgänglighet och delaktighet 
Aktiviteter: 
  
•Socialtjänsten ska ta fram metoder/rutiner för att förbättra och 
underlätta för brommabor med funktionsnedsättning att välja 
utförare (LSS) 
För att förbättra och underlätta för personer med 
funktionsnedsättning att välja utförare har nya arbetssätt 
implementerats, vilket förväntas minska antalet ej verkställda 
beslut. Gruppen för funktionsnedsättning barn och vuxna har under 
början på året implementerat ett nytt arbetssätt för att underlätta för 
våra brukare att välja utförare. Om en brukare inte väljer 
utförare/har svårt att välja ska handläggaren varje månad erbjuda 
brukaren att välja och även erbjuda ickevalsalternativet för insatsen. 
  
•Förvaltningens utförarverksamheter inom LSS ska bjuda in 
föreningar och andra organisationer för information och dialog om 
aktiviteter för målgruppen 
Brommas dagliga verksamhet har sedan tidigare ett samarbete med 
idrottsförvaltningen som fortgår där vi är med och planerar 
aktiviteter samt är med och hjälper till vid flertalet aktiviteter för 
hela Stockholm i fritidsaktiviteter. 
Verksamheten har ett möte inplanerat med Bio Kaskad i 
Blackeberg. Syftet är starta upp för ett samarbete, där vi planerarar 
att bjuda in alla inom funktionshinderområdet att komma på bio i 
västerort. Just nu erbjuder bara söderort bio för målgruppen. 
Daglig verksamhet har kontakt med studieförbundet Vuxenskolan 
som kommer att komma denna månad på besök för att titta på 
lokalerna för att hyra på kvällstid för att erbjuda kurser för 
målgruppen. 
Dansvariation som är en förening genom studieförbundet 
vuxenskolan kommer till hösten för att titta och eventuellt starta 
kursen dansvariation som idag bara har tillgång till lokaler på södra 
sidan stan, De är mycket intresserade av att erbjuda målgruppen på 
västra sidan samma aktivitet mer lättillgängligt. 
Övrigt arbete i Bromma 
Enheten för personligt stöd (utförarverksamheter LSS) 
 
•Arbetet med KOMPASS som bygger på en kombination av IBIC 
(Individens Behov I Centrum) och Systematiskt kvalitetsarbete har 
fortsatt högsta prioritet kopplat till kvalitet inom enhetens 
verksamheter. Så även implementering i processer utav det 
Pedagogiska Ramverket. Målet är att varje stödperson får ett 
förtydligande av uppdrag, yrkesroll och ansvar för hur vi ska skapa 
hälsa för dem verksamheten är till för. 
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•Teckenspråksutbildningar har hållits för medarbetare på flera 
boenden då de ser behov av att fler behöver stöd genom 
teckenkommunikation. Det är ett bra verktyg att kunna för att 
förstärka talet i kommunikationen med personer med 
funktionsnedsättningar. 
  
•Inom utförarverksamheterna bedrivs ett aktivt arbete för att erbjuda 
brukarna tillgång till kultur, idrott och tillgänglig utemiljö. 
Gemensamma aktiviteter med stor bredd genomförs inom grupp- 
och servicebostäder. Verksamheten deltar även i det 
stadsövergripande kultur- och fritidsnätverk "den fria tidens 
kvalitet" där aktiviteter genomföras under året. 
  
•Alla brukare har i april månad erbjudits årskort till stadens 
simhallar. 
  
Fritidsverksamhet 
•Fritidsverksamheten arbetar för att göra ordinarie verksamhet och 
aktiviteter tillgängliga, trygga och meningsfulla för alla. 
Verksamheten planerar för gruppverksamhet riktad till unga med 
funktionsnedsättning i det nya Ungdomens hus. 
  
Förskolan 
 
•Förskolan ger stöd med individuella anpassningar för barn. 
Specialpedagoger arbetar brett med kompetensutveckling av 
personal. Det kan handla om kompetensutveckling gällande TAKK 
(Tecken som Alternativ och Kompletterande Kommunikation) som 
är språkstärkande för barn i förskoleåldern och elever i lågstadiet i 
grundsärskolan. Syftet är att stimulera språkutveckling och 
kommunikation genom att ge barnen fler verktyg för att ta till sig 
innehållet. Kompetensutveckling kring selektiv kost är ett annat 
exempel. Extra resurs kan sättas in för barn med särskilda behov i 
förskolan. 
  
Äldreomsorg 
  
•Digital mässa har anordnats på ett av aktivitetscentra där man 
visade olika digitala hjälpmedel för äldre för att motverka digitalt 
utanförskap. 
  
Information om vad Hässelby-Vällingby stadsdelsförvaltning gjort 
under T1 kopplat till programmet för tillgänglighet och delaktighet 
Aktiviteter: 
  
Förskolan 
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• förskolan samarbetar med SPSM (specialpedagogiska 
skolmyndighten) för att göra förskolans miljö mer tillgänglig för 
alla barn. 
  
 
Barn och unga 
• För att fler barn och unga med funktionsnedsättning ska kunna 
besöka fritidsverksamheten har den riktade verksamheten till 
målgruppen flyttats till Vällingby och förlagts till kvällstid. 
Förhoppningen är att fler ska kunna delta då det tidigare var svårt 
för skolelever och personer med annan sysselsättning dagtid att 
delta i fritidsverksamheten. Parkleksverksamheten har haft 
funktionsnedsättning som tema under vintern för att öka 
medarbetarnas kunskaper om olika funktionsnedsättningar. 
  
Vuxen 
• Exempel på övrigt utvecklingsarbete är planerandet av hur boende 
inom funktionshinderområdet ska ta del av simhallskortet och där 
berörda blivit informerade om möjligheten. Man har även inom 
utförarenheten funktionshinder arbetat för att erbjuda mer 
hälsofrämjande aktiviteter. 
Inom utförarverksamheterna socialpsykiatri pågår ett 
utvecklingsarbete kring digital inkludering för målgruppen. Brukare 
har involverats och intervjuats om sina behov för att uppleva högre 
grad av digital inkludering. Från maj kommer konceptet digital 
stödjare och digitalt boendestöd att testas i verksamheterna. 
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§ 6 
Genomgång av Program för tillgänglighet och delaktighet 
för personer med funktionsnedsättning 2018–2023  

Sammanfattning av ärendet  
Fokusområde 1 
Rätten till arbete och försörjning 
  
Rådet lämnar följande synpunkter på fokusområde 1: 
Hur är arbetsmarknaden och arbetssituationen för personer med 
funktionsnedsättning egentligen? I Stockholm. Stockholms stad ska 
vara ett föredöme. 
Rådet önskar statistik. Hur många personer med 
funktionsnedsättning sysselsätts via staden? 
Konkret uppföljning behövs. 
Therese Lagerman berättar om hur man på Södermalm arbetat med 
ferieungdomar som kartlagt tillgänglighet i stadsdelsområdet. 
Bromma stadsdelsförvaltning berättar att man arbetar på det viset. 
Hässelby-Vällingby stadsdelsförvaltning tar till sig informationen.  
  
Fokusområde 3 
Rätten att kunna förflytta sig, vistas i och använda Stockholms 
inne- och utemiljö samt a ha en fungerande bostad och 
garanteras säkerhet i kris 
Tjänstemän inom lokal samt park informerar om 
tillgänglighetsarbetet i förvaltningarnas lokaler och parker. 
  
Rådet lämnar följande synpunkter på fokusområde 3: 
Rådet belyser problematiken att regionen inte erbjuder ledsagning i 
den mån det behövs på sjukhus. De kan erbjuda fram till sjukhusets 
entré men sen krävs kommunal ledsagning på plats vid sjukhuset 
vilket inte är logiskt. 
Rådet belyser även problematiken med dålig kollektivtrafik vilket 
orsakar behov av mer kommunala insatser samt färdtjänst än vad 
som annars hade behövts. 
Rådet önskar politiker lyfter denna problematik med politiker inom 
regionen. 
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§ 7 
Rådets synpunkter på remiss från kommunstyrelsen 
gällande ”Möjligheter och konsekvenser av att 
myndighets- och kostnadsansvar inte byter 
stadsdelsnämnd i samband med flytt av brukare”.  

Sammanfattning av ärendet  
Rådet uttrycker att ärendet är bra skrivet och redovisar för- och 
nackdelar. Rådet anser det kan vara värt att prova att ansvaret 
stannar kvar i stadsdelen istället för att byta som det är idag. Men 
rådet tycker det är viktigt man inte spikar fast för evigt utan att man 
följer upp efter några år och att man kan ändra tillbaks. 
  
Det är för rådet viktigt att man kommer ifrån tanken om LSS-
boende som institution. LSS-boendet ska vara den enskildes bostad 
och många bor där under lång tid eller hela livet. Den enskilde kan 
tappa anknytningen med den tidigare stadsdelen på längre sikt och 
det kan bli ohållbart över längre tid att tillhöra en helt annan 
stadsdel än den man nu bor i och har skapat sig en anknytning till. 
Anknytningen kommer ändras över tid. Det är också viktigt det inte 
blir ”hemtagningar” mellan stadsdelar på längre sikt, dvs att den 
ansvariga stadsdelen försöker flytta den enskilde närmre den 
ursprungliga stadsdelen efter ett tag. 
  
En fördel som nämns i redovisningen är att kontinuiteten bibehålls 
om man inte byter stadsdel i samband med flytt. Rådet lyfter att det 
inte finns någon kontinuitet oavsett, då handläggare byts ofta. 
En nackdel som rådet saknar i redovisningen är att när olika 
handläggare från olika stadsdelar har ansvar för brukare  jämfört 
med om ett fåtal handläggare från samma stadsdel har ansvaret 
samlat. 
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§ 8 
Övriga frågor  

Sammanfattning av ärendet  
 En fråga om tillgänglighet och planerna för den nya 

idrottshallen som ska byggas i Bromma. Är det bestämt att 
det ska bli så? Finns det någon ritning, någon plan? Inne och 
utemiljö. Svar att exploateringskontoret håller i projektering 
och planering. Det rekommenderas att ta kontakt med 
ansvariga för projektet. Man kan titta på "Stockholm växer" 
för att se planeringen för hela staden. 

  
 Förvaltningarnas parkingenjörer föreslår att rådet kan 

användas som referensgrupp vid något kommande projekt, 
till exempel en lekplats. Rådet ställer sig positiva till detta. 

  
 Tarek Abdellatif lämnar följande information: Attendo LSS 

AB har startat en gruppbostad för döva i Eskilstuna. Det är i 
dag 4 boenden och2 lediga platser. 
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§ 9 
Nästa möte  

Sammanfattning av ärendet  
19 september 2023 kl 14-16 vid Hässelby-Vällingby 
stadsdelsförvaltning. Förmöte för rådets deltagare kl 13.30-14.00. 
  
Vid nästa tillfälle tas följande punkter upp i Program för 
tillgänglighet och delaktighet för personer med 
funktionsnedsättning: 

 4. Rätten till information och kommunikation samt att få 
tillgång till ny teknik  

 6. Rätten till bästa möjliga hälsa 
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§ 10 
Mötet avslutas  

Sammanfattning av ärendet  
Mötet avslutas kl 15.30. 
Trevlig sommar! 
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